
 

 

 
   

 
Biblioteksplanen 2019-2023: Indkomne høringssvar i 
fuld længde 

 

Biblioteksplanen 2019-2023 har været i offentlig høring i perioden 20. 

juni til 30. august 2019. Nedenfor følger en oversigt over de indkomne 

høringssvar efterfulgt af høringssvarene i deres fulde længde.  

Oversigt over høringssvar: 

ID Dato Indsendt af Organisation Postnr. By 

19 01.09.2019 Valby Lo-

kaludvalg 

Valby lokal-

udvalg 

2500 Valby 

18 30.08.2019 Niels Jarler  1363 Køben-

havn K 

17 30.08.2019 Indre By 

Lokalud-

valg 

Indre By Lo-

kaludvalg 

1466 Køben-

havn K 

16 30.08.2019 Christians-

havns Lo-

kaludvalg 

Christians-

havns Lokal-

udvalg 

1466 Køben-

havn K 

15 30.08.2019 Bispebjerg 

Lokalud-

valg 

Bispebjerg 

Lokaludvalg 

2400 Køben-

havn 

14 30.08.2019 Amager 

Vest Lokal-

udvalg 

Amager Vest 

Lokaludvalg 

2300 Køben-

havn S 

13 30.08.2019 Vesterbro 

Lokalud-

valg 

Vesterbro Lo-

kaludvalg 

1758 Køben-

havn V 

12 30.08.2019 Amager 

Øst Lokal-

udvalg 

Amager Øst 

Lokaludvalg 

2300 Køben-

havn S 

11 30.08.2019 Kgs. Eng-

have Lokal-

udvalg 

Kgs. Enghave 

Lokaludvalg 

2450 Køben-

havn SV 

6. september 2019 

Sagsnummer 

2018-0219620 

 

Dokumentnummer 

2018-0219620-33 
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Hovedbiblioteket 
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10 30.08.2019 Marianne 

Spang 

Bech 

Miljøpunkt 

Indre By og 

Christians-

havn 

1550 Køben-

havn V 

9 29.08.2019 Vanløse Lo-

kaludvalg 

Vanløse Lo-

kaludvalg 

2720 Vanløse 

8 29.08.2019 Nørrebro 

Lokalud-

valg 

Nørrebro Lo-

kaludvalg 

2200 Køben-

havn N 

7 29.08.2019 Brønshøj-

Husum Lo-

kaludvalg 

Brønshøj-Hu-

sum Lokalud-

valg 

2700 Brønshøj 

6 28.08.2019 Køben-

havns Æld-

reråd 

Københavns 

Ældreråd 

2200 Køben-

havn N 

5 27.08.2019 Tage Sø-

rensen på 

vegne af 

Køben-

havns 

Kommunes 

biblioteka-

rers tillids-

repræsen-

tanter 

Foreningen 

Københavns 

Kommunes 

Bibliotekarer 

(FKKB) 

2720 Vanløse 

4 26.08.2019 Morten 

Stryhn 

 2450 Køben-

havn SV 

3 23.08.2019 Østerbro 

Lokalud-

valg 

Østerbro Lo-

kaludvalg 

2100 Østerbro 

2 28.06.2019 Jørgen 

Bonde Jen-

sen 

 1306 Køben-

havn K 

1 25.06.2019 Buster 

Björkman, 

Bibliotekar 

 2100 Køben-

havn Ø 

 

 

 

 

 

 



 

  

 

 

 

Høringssvar fra Valby Lokaludvalg 

Dato: 1. september 2019 

Svarnummer: 19 

Indsendt af: Valby Lokaludvalg 

Postnr.: 2500  

By: Valby 

 



     
Sekretariatet for Valby Lokaludvalg 

Økonomiforvaltningen  

   

 

   

      

  
Valby Lokaludvalgs høringssvar vedr. 

Biblioteksplan 

 

.  

Dette høringssvar indsendes med forbehold for Valby 

Lokaludvalgs godkendelse af høringssvaret på møde d. 10. 

september, da høringen blev udsendt efter både Kultur- og 

Fritidsudvalgsmødet og lokaludvalgsmødet i juni.  

 

Kultur og Fritidsudvalget i Valby Lokaludvalget har d. 

20.08.2019 behandlet Biblioteksplanen for 2019-2013, og 

har følgende kommentarer. 

 

Udvalget er overordnet positive for planens retænkning af 

biblioteksområdet set i lyset af de seneste årtiers øgede 

digitalisering på alle områder. Oplægget kunne dog nok 

være holdt i en mere kortfattet form.  

 

Overordnet kan en lang række af de positive intentioner og 

forslag om adgang til relevant faglig betjening, relevante 

aktiviteter, trygge og gode oplevelser på bibliotekerne, 

kun realiseres, hvis der også afsættes øgede midler til 

biblioteksdriften. Det er i høj grad det nuværende lave 

niveau af personale og personlig betjening, der skaber 

utryghed og manglende kvalitet. 

 

For udvalget er litteratur kernen i et bibliotek, og vi 

ser gerne denne fokus fastholdt ved bl.a.: 

Mere reklame for bibliotekerne, og hvad de kan. 

Fokus på læsning, herunder særligt i forhold til drenge, 

som ”hænger” lidt i statistikken. 
Mere oplæsning som f.eks. på ”Fælles nordisk dag” 
 

1. september 2019 

Sagsnummer 

2019-0212676 

 

Dokumentnummer 
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Udvalget finder det positivt med profil biblioteker, hvis 

profilen er en overbygning til et ”basis bibliotek”.  
 

Udvalget finder det vigtigt, at man finder løsninger på at 

hjælpe borgerne med den øgede digitalisering, og foreslår 

en frivillig ”digitalvagt” ordning som hjælp for de 
borgere der ikke er velbevandrede i det digitale. 

 

Udvalget finder det vigtigt, at man i sin politik 

indtænker tilbud for alle aldersgrupper. 

 

I forhold til Valby er vi som bekendt i gang med en proces 

med at bygge et nyt bibliotek i på Toftegårds Plads. Valby 

Lokaludvalg støtter denne løsning varmt som alternativ til 

det nuværende bibliotek på Annexstræde, som er 

utidssvarende. Det er samtidig Lokaludvalgets helt klare 

holdning, at det eksisterende bibliotek i Vigerslev 

fortsat skal bevares og styrkes; det er også i samspil med 

områdefornyelsen i Folehaven et helt afgørende 

omdrejningspunkt for lokalmiljøet og borgerne, som ikke 

kan undværes. 

 

Med venlig hilsen 

 

Jens Juul 

Formand for Valby Lokaludvalgs Kultur- og Fritidsudvalg 

 

Michael Fjeldsøe 

Formand for Valby Lokaludvalg 

 

 

 

 

 

 

 

 

 









Kultur- og Fritidsforvaltningen 

Kultur- og Fritidsforvaltningen har sendt et forslag til en ny 
biblioteksplan for 2019-2023 i høring. 

Indre By Lokaludvalg drøftede forslaget i sit møde den 15. august 
2019.  Nedenstående er min opsummering af denne drøftelse samt af 
lokaludvalgets drøftelse af bibliotekerne i december 2018 og af 
borgermødet den 4. februar 2019 om biblioteksplanen, som 
forvaltningen, Østerbro Lokaludvalg og Indre By Lokaludvalg var 
vært for. 

Om Københavns Bibliotekers mission 
- Der er lagt op til, at bibliotekerne skal have mange roller. 

Biblioteksplanen bør være meget konkret om, hvad 
bibliotekernes kerneopgave er.  

- Mødefaciliteter bør være en af bibliotekernes kerneydelser, 
særligt i de dele af byen, hvor der er langt til kulturhuse med 
mødelokaler. Beboerne og foreningerne i Indre By mangler 
billige lokaler til at holde generalforsamlinger, medlemsmøder, 
arrangementer osv. 

- Bibliotekerne er ved at udvikle sig til kulturhuse. Hvis man skal 
gå den vej, skal det ske på baggrund af en overordnet politisk 
besluttet strategi. Denne udvikling skal ikke drives af, hvad 
bibliotekernes ansatte synes, at deres bibliotek skal tilbyde. 

- Bibliotekerne er blevet professionaliseret og har overtaget 
funktioner, som før lå i foreningsregi, fx 
foredragsarrangementer. Biblioteksplanen bør beskrive, hvad 
bibliotekerne kan tilbyde og hvad foreningslivet kan tilbyde. 

- Hvis bibliotekerne skal tilbyde aktiviteter ud over udlån af 
materialer, skal aktiviteterne have tyngde. 

Om fokusområdet Det fysiske bibliotek 
- Hovedbiblioteket kommer aldrig til at fungere godt i 

Krystalgade. Vi foreslår, at man indretter et hovedbibliotek / 
hoved-medborgerhus i Palads-bygningen på Axeltorv, der ligger 

30. august 2019 
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centralt for københavnerne.

- Vi oplever, at Hovedbiblioteket er en varmestue. 
Hovedbiblioteket skal holde fokus på kerneydelserne og 
fravælge faciliteter og tilbud, der lægger op til længerevarende 
ophold på stedet. 

- Det bør ikke komme på tale at flytte lokale biblioteker pga. af 
dårlig bygningsvedligeholdelse. Det er grøn politik at reparere 
på bygninger. Man bør ikke forlade dem uistandsat eller nedrive 
dem. 

Om Indsatser under Det fysiske bibliotek 
- Man skal passe på med at tale utrygheden op. Forbedringen af de 

fysiske rammer bør foretages, fordi man vil skabe et godt miljø, 
et behageligt sted, rare omgivelser osv. for bibliotekets brugere 
ikke for at afhjælpe utryghed. 

- Bibliotekerne opfattes som værende fraværende. Der er ingen, 
man kan spørge om noget, og mange har egentlig ikke lyst til at 
komme der. Borgerne vil have folk i biblioteksrummet. Der skal 
være et værtskab for, at man føler sig velkommen. 

- Det skal være nemt at komme til biblioteket. Bibliotekerne skal 
ligge centralt i de bydele, de betjener. 

Om grebet Strategiske Partnerskaber 
- Hovedbiblioteket i Krystalgade stiller plads til rådighed for 

Københavnske Advokaters Retshjælp, der tilbyder gratis juridisk 
bistand til borgerne. Det skal Hovedbiblioteket blive ved med at 
gøre og Hovedbiblioteket skal være bedre til at informere 
borgerne om tilbuddet. 

Om Det videre forløb med udmøntningen af planen 
- Det er fint med denne høring, men vi tror, at borgerne har en 

tilknytning til deres lokale bibliotek og i hovedsagen kun er 
interesseret i at påvirke udviklingen af deres eget bibliotek.  

Så når man skal konkretisere biblioteksplanen ude på 
bibliotekerne rundt om i byen, bør det ske efter en forudgående 
høring i bydelen, som biblioteket betjener. 

For Hovedbibliotekets vedkommende kan man høre de, der 
bruger biblioteket. 



Resultaterne af høringerne skal tages med i den videre udvikling 
af de forskellige biblioteker i byen. 

Med venlig hilsen 

Bent Lohmann, 
formand 





Kultur- og Fritidsforvaltningen 

Christianshavns Lokaludvalg drøftede den 28. august 2019 udkastet 
Plan for Københavns Biblioteker 2019-2023

Vi glæder sig over udkastets afsnit om ressourcer (side 15). Vi kan 
ikke være mere enige i, at hvis udkastet skal leve op til sin ambitiøse 

Vi må samtidig kritisere 
 ganske vist været afholdt lokale 

borgermøder om planen, men der har ikke ligget skriftligt materiale 
på bibliotekerne om emnet.  

espapiret kunne 
man have gjort meget mere ud af at formidle til brugerne /lånerne. 
Man kan ikke forvente, at brugerne /lånerne selv printer 15 sider eller 
mere ud fra nettet. Her kunne en trykt -udgave  have gjort 
gavn.   

Hvis man vil have brugerne/lånerne med, må der ydes en betragtelig 
service for at gøre folk klar over, hvad der foregår. Det er ikke sket. 
Måske burde bibliotekernes medarbejdere være inddraget, bl.a. til 
aktiv dialog med brugerne/lånerne. 

Vi har desuden bemærket, at den prætentiøse plan, nævnt i invitation 
-brugere af 

Herudover har vi nogle kommentarer til enkelte punkter i 
handlingsplanen:  

Københavns Bibliotekers mission

Vi finder ikke, at der er grund til at fremhæve mængden af bøger, når 
det tages i betragtning, at den samlede bestand fra 2009-2018 er 
skåret ned med 38 procent og for voksenbøgernes vedkommende 
med 47 procent. Opgøres bestanden af bøger pr. 1.000 indbyggere, så 
var det 2.730 i 2009 og i 2018 1.416 - et fald på 48 %. Derfor er 

30. august 2019 
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ventetiden på nye bøger steget og ligger højere end i en række andre 
kommuner.   

Fokusområdet Det fysiske bibliotek

Som Christianshavns Lokaludvalg skrev allerede i vores første 
høringssvar af 20.1

Plan for Københavns Biblioteker 2019-2023 g

Under side 3) tales om uro og hærværk i den 
ubetjente tid. Det er bemærkelsesværdigt, at de løsninger, der peges 
på, alle er af fysisk karakter.  

F.eks. foreslås det, at man bruger lavere reoler: ja, det er nok 
tryghedsskabende, men det betyder færre bøger i lokalet! Så 
ulemperne kan være lige så store som fordelene ved det forslag.  

Der skitseres desuden flere brugerdrevne aktiviteter, men ingen tror 
vel på, at dette felt kan udvides bare af sig selv. Vores indlysende 
bud her er mere personale, som vi da også med tilfredshed ser 
foreslået under  Alt peger, som I 

tilfredsstillende bibliotek.  

På Christianshavns Bibliotek har man f.eks. været nødt til at lukke kl. 
20, fordi der 
en lappeløsning, men dog en løsning, der fint illustrerer, at den 
service, man gerne vil yde borgerne, rent faktisk ikke er mulig, fordi 
uroskabende elementer ødelægger det for andre.  

Svaret er bemanding. Vi ønsker at fremhæve, at bemandingen både 
skal dække udlånet og de interne opgaver, der kræver ro.  

Til emnet pkt. 2  vil vi pege på, at den omfattende 
borgerpanelundersøgelse, Christianshavns Lokaludvalg lod 
gennemføre i foråret 2019, bl.a. viste uvilje mod profiltanken.  

København er en by i stadig bevægelse, så det er svært at se en 
mening i profiler i den sammenhæng. Profiler som mad, foto, byplan, 
havn osv. virker kunstige, og specialbøgerne kommer til at mangle et 



andet sted, hvis man forestiller sig koncentrater af bøger om ét emne 
på ét bibliotek. 

Endelig har vi en kommentar til  Det vil 
være praktisk visse steder i byen, men forudsætningen for at vi kan 
støtte forslaget, er, at biblioteket står som en selvstændig institution, 
så samlokalisering kommer til at betyde samarbejde - ikke 
sammenlægning. 

Fokusområdet Det digitale bibliotek 
Vi kan kun være enige i, at bibliotekernes digitale udbud skal være 
mere synlige og brugervenlige.  

I første omgang bør der anvendes ressourcer til søgefunktionerne, så 
brugeren kan finde frem til det ønskede materiale uden at kende 
eksakte stavemåder for forfatter og/eller titel. Søgefunktionen er 
urimeligt tilbagestående i forhold til andre søgemaskiner, vi i dag 
benytter os af.  

Søgefunktionen for faglitteraturen bør også forbedres, så brugeren 
ikke bliver præsenteret for et helt uoverskueligt antal hits.  

Udkastet til biblioteksplan taler om at udvide kendskabet til de 
digitale materialer, som f.eks. e- og lyd-bøger. Hvis det skal have 
nogen effekt, er det afgørende, at Københavns Kommune ændrer sine 
udlånskriterier (antal af udlån pr. måned), som er væsentligt ringere 
end næsten alle andre af landets kommuner  bl.a. Københavns 
omegnskommuner.   

Samtidig bør Københavns Kommune  i samarbejde med resten af 
landets biblioteker  presse på i forhandlinger med forlagene, så flere 
bøger kan indgå i det digitale bibliotek. Vi er klar over, at der skal 
findes en økonomisk balance, men det er afgørende, at bibliotekerne 
anvender de nødvendige ressourcer hertil, så Bibliotekslovens formål 
tilgodeses.  

I planen tales om videreudviklingen af de digitale services, og vi er 
enige i, at det er naturligt at arbejde for at udlån til borgerne 
suppleres med inspiration til andre materialer. Men det bør kun ske 
på bais af aktuelle, konkrete lån af bøger, musik og film, ikke ved 
hjælp af personalisering gennem en algoritme, der er baseret på de 
data, som findes om borgeren og dennes låne- og søgehistorik samt 
evt. yderligere oplysninger, som borgeren opfordres til at give om 
sine interesser.  

Dette bør aldrig være en kommunal biblioteksopgave, og det ses også 
i de svar, Christianshavns Lokaludvalg har fået via det ovennævnte 
borgerpanel, at der er store bekymringer og indvendinger mod et 



sådant Big Brother-system. Borgere, der ønsker individuel 
rådgivning, skal i stedet kunne få den fra de faguddannede 
bibliotekarer.  

Vi mener generelt, at det er afgørende, at indsatsen for at forbedre 
den digitale tilgang sker i et landsdækkende samarbejde. 

Fokusområdet Børn og Unge 
Det er positivt, at der i udkastet til biblioteksplan er lagt stor vægt på 
indsatsen i forhold til børn og unge, idet de jo er morgendagens 
biblioteksbrugere. Det er vigtigt, at indsatsen såvel i forhold til 
førskoleområdet som indskoling, skolebørn samt overbygning og 
uddannelsesområdet styrkes.  

Det fremhæves i udkastet, at nye undersøgelser dokumenterer, at 
børn læser mindre og deraf muligvis også dårligere, hvilket kalder på 
en intensiveret indsats i udstrakt samarbejde med daginstitutions-, 
skole- og uddannelsesinstitutionsområdet. 

I udkastet foreslås en intensiveret indsats i forhold til: 

udvalgte førskolebørn og skolebørn 
udvikle og styrke samarbejdet med visse daginstitutioner og 
skoler 
nå udsatte ikke-brugere blandt børn 

Disse tiltag er som udgangspunkt fine, men undersøgelser 
dokumenterer (som nævnt i udkastet, side 11), at det er alle børn, og 
ikke kun udsatte børn, som læser mindre.  

Derfor bør indsatsen udstrækkes til at gælde alle børn i Københavns 
Kommune i et FORPLIGTENDE gensidigt samarbejde mellem 
daginstitutioner og skole.  

Dette samarbejde bør vedtages politisk, og pålægge såvel 
institutionsområdet som skolerne og bibliotekerne at sætte tid og 
ressourcer af til samarbejdet, således at man sikrer, at samtlige børn 
får styrket og intensiveret deres læselyst. 

Et gensidigt forpligtende samarbejde, hvor skoler og daginstitutioner 
samarbejder og afsætter tid til at arbejde med læselyst, er etableret og 
afprøvet i andre kommuner med stor effekt bl.a. i Frederiksberg 
Kommune. 

Indsatsområdet hedder Børn og Unge, og der er i oplægget stor fokus 
på mindre børn og skolebørn. Der mangler imidlertid nogle visioner 
for samarbejdet med uddannelsesområdet som overbygning på 
folkeskolesamarbejdet. Det er vigtigt, at bibliotekerne såvel 
samarbejder med som supplerer uddannelsesinstitutionernes 
bibliotekstilbud.  



Ligeledes bør der være fokus på, at mange studerende har brug for 
studiepladser og gerne vil bruge bibliotekerne som sådan. De har 
imidlertid også brug for faciliteter som mødelokaler eller rum til ro 
og fordybelse, hvilket biblioteksplanen ikke forholder sig til. 

Fokus på digitale tilbud til børn og unge er vigtigt, men det virker 
unødigt ambitiøst at foreslå, at Københavns Kommunes Biblioteker 
skal: 

digitalisere faglitteratur, der er relevant for udskolingen og 
ungdomsuddannelserne 
udvikle e-kurser og etablere digitale interessefællesskaber 

Disse tiltag er både vigtige og nødvendige, men de bør udvikles i et 
landsdækkende samarbejde mellem flere biblioteker og 
uddannelsesinstitutioner for at få fornøden gennemslagskraft og en 
fornuftig udnyttelse af de ressourcer, der på landsplan er afsat til 
biblioteksdrift. 

I det hele taget kan megen af den skitserede udvikling med fordel 
bindes op på strategiske partnerskaber, som der også fokuseres på i 
udkastets side 14. Men disse partnerskaber virker umiddelbart for 
snævert tænkt indenfor hovedstadens rammer. For optimal 
ressourceudnyttelse bør man tænke ikke kun lokalt, regionalt og 
landsdækkende, men i sidste ende globalt. 

Til afsnittet itet (side 13) er vi, som 

være det, men det er vigtigt at fastholde de lokale initiativer. 
Eksempelvis udstillede Christianshavns Bibliotek en samling 
borgerudsagn om Christianshavn i anledning af bydelens 400-års 
jubilæum. Det skal der være plads til. 

Afsluttende finder vi, at det er problematisk, at udkastet mest handler 
om anlæg, ikke drift.  

Desuden savner vi udsagn om bibliotekernes kerneopgave: At sikre 
udlånet af bøger og have tilstrækkeligt af dem. 

Hvis alle de mange gode tanker, som lægges frem i udkastet til 
biblioteksplan, skal gennemføres, så kræver det, at der stilles flere og 
ikke færre midler til rådighed i de kommende år. Hvis der fortsat 
årligt skæres 2 % i biblioteksbudgettet, som det sker i øjeblikket, og 
befolkningstallet stiger med 2 % om året, så vil der i 2023 være et 
fald i biblioteksudgifterne på 16 % pr. indbygger.  



I dag er København hvad angår udgifter til biblioteker pr. indbygger 
nr. 81 ud af 98 kommuner og København vil med fortsatte 
nedskæringer risikerer at ligge endnu lavere.  

Kort og godt kan vi ikke acceptere den underforståede præmis, at der 
hvert år skal spares 2%. 

Med venlig hilsen 

Poul Cohrt, 
formand 





Tak for at inddrage os i arbejdet med biblioteksplanen.  

Sammen med BIBLIOTEKET på Rentemestervej har vi lavet en lille 
spørgeskemaundersøgelse i januar måned. Vi modtog 250 besvarelser, hvilket gav 
en fin pejling om hvad brugerne af BIBLIOTEKET vægter højest. 
Spørgeskemaundersøgelsen fremsendes som bilag.  

På baggrund af undersøgelsen konkluderer vi, at det er vigtigt for borgerne at 
biblioteket: 

har et biblioteksfagligt personale, som er fysisk tilgængeligt og som kan 
rådgive i forhold til valg af materiale.  

opleves trygt og at der er nogle aktiviteter i huset  at man inviteres 
indenfor. 

udvikler det digitale bibliotek  eksempelvis gennem optimering af 
ereolen på materialedelen og brugervenligheden. Den fysiske bog er med 
til at øge tilgængeligheden, da rettighederne til fagbøger og skønlitteratur i 
de digitale udgaver er begrænsede. 

i vægtningen mellem det digitale og det fysiske bibliotek, vægtes det 
fysiske bibliotek højest.

Et bibliotek i et udsat byområde 

Store dele af Bispebjerg bydel er udsat byområde og den sociale sammensætning 
her betyder, at biblioteket spiller en vigtig social rolle i lokalområdet. Biblioteket 
kan styrke børn og unges læsefærdigheder  og så kan det - ligesom i dag - 
fungerer som et sted, hvor borgere får hjælp, hvis de mangler it-færdigheder eller 
ikke selv har en computer derhjemme.  

Vi savner i biblioteksplanen, at det beskrives, hvilken rolle biblioteket kan spille i
et udsat byområde. Biblioteket er et mødested, hvor man kan møde andre 
mennesker og lade sig inspirere, det er et frirum i byen, hvor man kan være 
kreativ, lære, og ikke mindst opnå kontakt til andre mennesker.  

Kultur- og Fritidsforvaltningen   

HØRINGSSVAR: Biblioteksplan 2019-2023

30.08.2019 



Vi mener, at udsatte børn og unge har brug for den voksenkontakt, der er på 
et bibliotek  relationer som kan præge dem i en positive retning. Derfor er 
det en kvalitet i sig selv, at der er et fast tilknyttet fagpersonale til biblioteket.  

Husk Ryparken-Lundehus 

Vi har i mange år gjort opmærksom på, at Ryparken-Lundehus ligger meget 
isoleret, her er mange af byfunktionerne forsvundet  såsom apotek og 
biblioteksbus. Der mangler inviterende byrum og mødesteder, der kan understøtte 
bydelens fællesskab og naboskab. Især fordi det går i den forkerte retning i 
området, der er udsat boligområde.  

Derfor vil vi gerne gøre opmærksomme på at der bør være en biblioteks-
satellitfunktion lokalt i området; også for at sikre at områdets børn og unge får en 
nem adgang til et bibliotek. Specielt børn med familier fra anden etnisk baggrund 
gjorde brug af den nu nedlagte bogbus. Med andre ord en erstatning for den 
tidligere bogbus men i 2020-version. Meget gerne i sammenhæng med det lokale 
ønske om et kultur- eller medborgerhus i området. På den måde vil bibliotekerne 
kunne spille en rolle i forhold til at understøtte udsatte boligområder. Derfor ser vi 
gerne at en ny biblioteksstrategi tager denne problemstilling seriøst og får 
undersøgt, hvordan biblioteket kan nå ud til de områder af byen, som er mere 
isoleret og udsatte. 

Med venlig hilsen 

Næstformand Trine Schaltz 

På vegne af Bispebjerg Lokaludvalg 
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Plan for Københavns Biblioteker 2019-
høring via https://blivhoert.kk.dk/hoering/plan-kobenhavns-biblioteker-2019-2023

Miljøpunkt Indre By & Christianshavn har med stor interesse læst planen og vil gerne byde ind med 
følgende input til planen: 

I en tid med offentlig fokus på klima, ressourcer, politik og internationale forhold er det vigtigt at holde 
fast i det lokale og nære, steder at mødes og blive oplyst, på et kvalitativt grundlag. Vores biblioteker 
repræsenterer ikke kun en samling af fag- og skønlitteratur, men også en kultur - et lokalt samlingssted. 

Kommunens kommende plan for biblioteker afspejler efter Miljøpunktets vurdering et fortsat ønske om 
at bevare denne kultur, og samtidig udvikle den. Det vil vi gerne medvirke til at understøtte, herunder 
kommunens mission om at give borgerne adgang til et større og mere varieret bibliotekstilbud med både 
bøger, digitale tilbud og flere aktiviteter. 

Som lokalt miljøcenter arbejder Miljøpunktet med at engagere lokale borgere og erhverv i det lokale 
miljøarbejde, herunder et grønnere København. Vi vil derfor gerne gøre opmærksom på det bydækkende 
projekt - NaTur i Byen - som handler om at få flere borgere til at kende og interessere sig for byens 
natur, såvel børn, unge som voksne. 

Vi vil foreslå, at Københavns Kommune indtænker NaTur i Byen (www.naturibyen.com) som et aktuelt 
eksempel på et varieret bibliotekstilbud, som har mange borgeres interesse, og som gennem faglitteratur 
og fagfolk kan formidles til temaaftner, debatter eller digitalt  på et kvalitativt faglige niveau. 

NaTur i Byen har et Netværk på godt 700 aktører, forskere og ildsjæle, hvoraf flere både kan og vil 
kunne bistå med at formidle byens natur sammen med de forskere, som er tilknyttet projektet fra 
Københavns Universitet. Hertil kommer muligheden for digitalt og gennem en fast udstilling at vise vej 
fra bibliotek til naturen  både den grønne og den blå natur. 

Eksempler på aktiviteter kan være temaaftner om biodiversitet og hvad betyder natur i byen for 
borgeren, dyrene og byen. Det kan også være workshops om facadeplanter i byen, pasning og arter. 
Bibliotekerne kan have et natur-hjørne, som samler den naturfaglige litteratur, skaber et rum, som giver 
børn, unge og voksne lyst til at blive, lære og efterfølgende tage ud og opleve naturen i byen. 

Miljøpunkt Indre By & Christianshavn uddyber gerne ovenstående og deltager også gerne i et senere 
udviklingsarbejde, gerne med involvering af lokale borgere, erhverv og relevante organisationer. 

Med venlig hilsen 

Marianne Spang Bech 
Centerleder 



Vi arbejder for bæredygtig udvikling i det 21. århundrede. Med bæredygtig udvikling menes en udvikling, der også 
giver kommende generationer mulighed for at få ren luft, vand, jord mv. Miljøpunkt Indre By & Christianshavn er 
støttet af Indre By og Christianshavns Lokaludvalg, Københavns Kommune og samarbejder med blandt andet 
kommunale forvaltninger, andre miljøpunkter og lokaludvalg i København, virksomheder, foreninger og 
interesseorganisationer samt en lang række andre aktører for at virkeliggøre Agenda 21 og de 17 verdensmål.  

Vi arbejder for bæredygtig udvikling i det 21. århundrede. Med bæredygtig udvikling menes en udvikling, der også 
giver kommende generationer mulighed for at få ren luft, vand, jord mv. Miljøpunkt Indre By & Christianshavn er 
støttet af Indre By og Christianshavns Lokaludvalg, Københavns Kommune og samarbejder med blandt andet 
kommunale forvaltninger, andre miljøpunkter og lokaludvalg i København, virksomheder, foreninger og 
interesseorganisationer samt en lang række andre aktører for at virkeliggøre Agenda 21 og de 17 verdensmål.  

Vi arbejder for bæredygtig udvikling i det 21. århundrede. Med bæredygtig udvikling menes en udvikling, der også 
giver kommende generationer mulighed for at få ren luft, vand, jord mv. Miljøpunkt Indre By & Christianshavn er 
støttet af Indre By og Christianshavns Lokaludvalg, Københavns Kommune og samarbejder med blandt andet 
kommunale forvaltninger, andre miljøpunkter og lokaludvalg i København, virksomheder, foreninger og 
interesseorganisationer samt en lang række andre aktører for at virkeliggøre Agenda 21 og de 17 verdensmål.  

Vi arbejder for en bæredygtig by, sammen med borgere og erhverv og på tværs af bydelene i København. Vi arbejder for 
at give både nuværende og kommende generationer mulighed for et sundt liv, natur i byen, ren luft, mindre støj og mere 
genbrug. Vi er en ikke-erhvervsmæssig fond, støttet af Københavns Kommune, lokaludvalgene i Indre By og på
Christianshavns Lokaludvalg, samt andre fonde. Vi samarbejder med både kommunale forvaltninger, miljøpunkter og 
lokaludvalg i København, erhverv, foreninger og interesseorganisationer samt en lang række andre aktører for at sikre 
kvalitet, samskabelse og heraf udvikling til et mere bæredygtigt København, også helt lokalt.

























22. august 2019 

Sagsbehandler 
Katrine Dilling Holst 
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Hjemmeside 
www.aeldreraadet.kk.dk

Den 28. august 2019 
Høring vedrørende biblioteksplanen 2019-2023

Københavns Ældreråd takker for høring af 20. juni 2019 vedrørende udkast til biblioteksplanen 
2019-2023.  

Vi er i rådet positive over de skitserede kerneydelser - som udlån af materiale, have et 
personale der formidler, vejleder og hjælper med at søge materiale og inspirere alle 
aldersgrupper til at bruge biblioteket. Vi mener videre, at missionen Københavns Bibliotekers 
mission er at skabe ivrige læsere, kritiske kulturforbrugere og engagerede borgere er en 
relevant og meningsfuld opgave for Københavns biblioteker.  

Mange ældre er en af de faste grupper af brugere af de traditionelle bibliotekstilbud. Vi har 
erfaring og viden inden for mange områder og er nysgerrige og ivrige efter erhvervelse af 
yderligere eller ny viden og oplevelser. Det er derfor væsentligt for os, at man tilgodeser denne 
kernegruppe.  

For at understøtte den ældre kernegruppe af biblioteksbrugere er det vigtigt, at man eksempelvis
tilbyder målrettede aktiviteter på de lokale biblioteker, alternativer til de digitale systemer eller 
mulighed for vejledning, samt rolige læsezoner og andre mødesteder, hvor man kan læse avis eller 
få en kop kaffe.  

Derudover finder vi, at det i planen bør indskrives, at tilgængeligheden på bibliotekerne i 
forbindelse med nyindretning og relokalisering altid skal indtænkes. Adgangsforholdene skal 
eksempelvis være tilgængelige for borgere, som er gangbesværede og borgere med handicap, 
og der skal være gode til- og fra muligheder til det enkelte bibliotek.  

Derudover er det vigtigt, at der er trygt og rart at være på bibliotekerne, hvorfor vi er positive 
overfor de foreslåede tryghedsinitiativer, og at bibliotekerne løbende skal vurdere effekterne af 
initiativerne. Videre skal vi tilføje, at vi anser bemanding af bibliotekerne som den mest
optimale måde at skabe trygge rammer.   

Endvidere mener vi, at det er vigtigt, at man bevarer et fokus på udlån af fysiske materialer - 
særligt i lyset af, at det digitale udlån blot udgør 15% af de samlede biblioteksudlån. Og vi skal 
opfordre til, at man fremadrettet ikke kobler indtægter fra lånegebyrer sammen med 
materialebevilling, da gebyrindtægter i vores optik ikke bør danne grundlag for mængden af
nyindkøbte materialer.  

Afsluttende ønsker vi i Ældrerådet, at der arbejdes videre med udvikling af pop-up biblioteker 
på udvalgte lokationer, som det foreslås i rapporten Københavns Biblioteker - Scenarier for den 
fremtidige kerneopgave fra 2018. Fysiske forhindringer, som lange afstande og flere skift med 
offentlig transport, forhindrer lige adgang til biblioteket.  

Kultur- og Fritidsudvalget 
Københavns Kommune  
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Den 28. august 2019 

Pop-up biblioteker kan fx bruges til at afholde litterære aktiviteter på plejehjem og i
aktivitetsklubber til glæde for ældre, som måske ikke længere formår at benytte de 
traditionelle bibliotekstilbud. I forlængelse heraf ser vi også meget gerne, at 
kendskabet til Bogen Kommer-ordningen, som er et tilbud til borgere, som på grund 
af sygdom, handicap eller alder ikke selv er i stand til at hente materialer på et 
bibliotek, udbredes. 

I rådet ser vi frem til at følge det videre forløb med udmøntning af planen.   

Venlig hilsen  

Kirsten Nissen     Birthe Mørck 
Formand for Ældrerådet Formand for Ældrerådets Kultur- og Fritidsudvalg  


















